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Աջակցություն

արցախցիներին
ԶՊՄԿ ընկերու թյունը 
մտահոգ է մե ր ար-
ցախ ցի հայ րե նա կից-
նե րի ճա կա տա գրով , 
արել է և շա րու նա-
կե լու է անել հնա րա-
վոր ամե ն ինչ` տար-
հան ված մարդ կանց 
աջակ ցե լու համար:
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«Յոլյանի անվան արյունա-
բանա կան կենտրոն» ՓԲ 
ըն կե րության Սյու նիքի արյան 
կա յանը պար բե րա բար իրա-
կա նացնում է արյու նա տվու-
թյան ակցիաներ մար զի 
քա ղաք ներում ՝ արյան բանկը 
հա մա լրելու նպատակով:

Սեպ տեմբերի 20-ին Քա ջա րա-
նում կազ մա կերպ ված ակցիան 
սովո րա կա նից մասշտա բա յին 

էր՝ նա խա ձեռ նու թյանը միացել էին 
«Զանգեզուրի պղնձա մոլիբդենային 
կոմ  բի նա տի» աշ  խա տա կից ները՝ ձեռ -
նար կու թյան 70-ամյակի մի  ջո  ցա  ռում-
ների շր ջա  նա  կում:
Ակցիան իրականացվելու է փուլե-
րով , քա նի որ արյուն հանձնել ցան-
կա ցող նե րի թիվը բավականին մե ծ 
է, իսկ արյու նա տվու թյունը ժա մա-
նա կա տար. բուն գոր ծո ղու թյու նից 
առաջ՝ դոնոր դառնալ ցան կացողները 
նախ զրուցում են թե րա պևտի հետ, 
չափվում է ար յան ճնշու մը, արագ 

Կոլեկտիվ 
բարեգործության 
օրինակ

Այսպիսի ակցիաները 
նաև կր թա կան նպատակ 
են հետա պնդում, քանզի 
զարգացնում են կա մա-
վորության սկզբունքը 

Քաջա րա նում, որի 
հասարակության զգալի 

մասն աշխատում է 
Կոմբինատում» : 

թեստի միջոցով՝ ստուգ վում ար յան մե ջ 
հե մո գլո բի նի քա նա կու թյունը: 
Ակցիայի մասնակիցների շարքում 
կոմ  բի նատի տարբեր բաժինների աշ-
խա տա կից ներ են, ներկա է նաև ղե կա-
վար կազմը:
«ԶՊՄԿ» ՓԲ ընկերության գլխավոր 
տնօրեն Ռոման Խուդոլին ևս արյուն 
հանձնելու պատրաստակամություն է 
հայտ նում, ընդգծում ՝ կոմբինատի կոր-
պորա տիվ առողջապահական փա թե-
թը թերևս լավագույնն է: 
ԶՊՄԿ գլխավոր տնօրեն Ռոման Խու-
դոլի – «Սա շատ կարևոր է առաջին 
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հերթին բոլոր նրանց 
համար, ովքեր ար-
յան կարիք ունեն: 
Այդ պատճառով 
մե նք ոչ միայն բա-
րե գոր ծու թյամբ ենք 
օգ նում ու հասնում սահ-
ման ված նպա տակ ներին, 
այլև նման՝ շատ կարևոր, մի-
ջո ցա ռումն երով ու ծրագրերով , որոն-
ցում ընդգրկված են մե ր աշ խա տա-
կիցները, ովքեր զգում են ամ բողջ 
պա տաս խա նատ վու թյու նը: Սա ոչ 
մի այն կոմբինատի քա ղա քա կա նու-
թյունն է, այլև յուրաքանչյուրի անձնա-
կան որոշումը»:
ԶՊՄԿ կայուն զարգացման գծով 
տնօ րեն Արմե ն Ստեփանյան – «Երբ 
ըն կե րու թյու նը հան րա պե տու թյան 
առա ջին հար կատուն է, ստանձնում է 
որո շակի պարտավորություն՝ առա ջի-
նը լինել նաև սո ցի ալա կան գոր ծու նե-
ու թյամբ: Այսպիսի ակ ցի աները նաև 
կր թա կան նպատակ են հե տա պնդում, 
քանզի զար գաց նում են կա մա վո րու-

թյան սկզբունքը Քա-
ջա րա նում, որի հա-
սա րակության զգալի 
մասն աշխատում է 
Կոմ բի նա տում» : 

«ԶՊՄԿ» ՓԲ ընկերության 
այն աշխա տակիցները, 

որոնք արյուն էին հան ձնում, 
կրում էին «Ես դոնոր եմ» գրու-

թյամբ շապիկներ, նրանց մի մասը 
կարևորում էր պարբերաբար արյուն 
հանձնելը՝ անձի առողջության առու-
մով , մյուսներն առաջին անգամ էին 
դոնոր հանդիսանում, բոլորին միա-
վո րում էր մե կ գաղափար՝ հնարավոր 
է, որ հենց իրենց արյունը ինչ-որ մե կի 
կյանքը փրկի:
Սյունիքի արյան կայանի վարիչ Ար-
թուր Առաքելյանը հույս հայտնեց, որ 
համագործակցության այս պի սի օրի-
նակը վարակիչ կդառ նա հայ կա կան 
բոլոր խոշոր ձեռ նար կու թյուն ների հա-
մար: 

Տիգրանուհի Բադալյան
Լուսանկարները՝ Նվեր Զելյայի
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1000 խոշոր հարկ վճարողների 
կող մից 2023թ.-ի հունվար-
սեպ տեմ բեր ամիսներին 
պետական բյուջե, ընդհանուր 
առմամբ, վճար վել է շուրջ 
1 տրլն 267 մլրդ ՀՀ դրամ, 
որը նախորդ տարվա նույն 
ժա մա նա կա հատ վածի 
համե մատ աճել է 17%-ով: 
Ցանկը գլխավորում է 
«Զանգեզուրի պղնձա-
մոլիբդենային կոմբինատ»-ը 
(ԶՊՄԿ)՝ 52.4 մլրդ դրամ 
պետական բյու ջե 
վճարված հարկերով:
Գեոպրոմայնինգ 
ընկերությունների խմբի 
անդամ Գեոպրոմայնինգ 
գոլ դը հայտնվել է 85-րդ 
հորի զո նա կա նում ՝ 2.8 մլրդ, 
իսկ Ագարակի պղնձա մո-
լիբ դե նային կոմբինատն 
իր 2.3 մլրդ  դրամ վճարած 
հարկերով զբաղեցնում է 102-
րդ հորիզոնականը։ Այս պիսով՝ 
հուն վար-սեպ տեմ բեր ամիս նե-
րին Գե ո պրո մայ նինգ ընկե րու-
թյուն նե րի խում բը պե տա կան 
բյու ջե վճա րել է 57.5 մլրդ դրամ 
կամ շուրջ 145 միլիոն դոլար։ 

Մենք կրկին 
առաջատար 
ենք
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Առաջին անգամ Սյունիքում 
կազ մա կերպված մրցաշարին 
մաս նա կցեցին 7 երկրների՝ 

Գեր մանիայի, Ռումի նի այի, Եգիպտոսի, 
Լիտ վայի, Մոլ դո վայի, Վրաստանի, Հա-
յաս տանի լրա գրո ղա կան սիրողական 
ֆուտբոլային թիմե րը և Կապանի 
թի մը` որպես հյուրընկալող կողմ։
Լրագրողները՝ մրացաշարից առաջ 
այ ցե լեցին Զանգեզուրի պղնձա մոլիբ-
դե նա յին կոմբինատ, ծանոթացան 
նաև Սյու նիքի պատմամշակութային 
հու շար ձան ներին։ 
«Մենք վստահ ենք, որ մե ր հա-
մայնք նե  րում աջակցելով սպորտին 
և առողջ ապ րե լակերպի մշակույթի 
տա րած մանը՝ նպաստում ենք իրա-
կան կայուն սոցիալական զար գաց-
մանը։ Եվ քանի որ ֆուտբոլը ամե  նա-
սիրված սպորտաձևն է, հատկապես 
«Սյունիք» ֆուտբոլային ակումբը 

մշտա պես մե ր ուշադրության կեն-
տրո նում է։ Իսկ ամե նակարևորն այն 
է, որ այս մրցաշարի շնորհիվ հնա-
րա վո րություն ունեցանք Սյունիքը 
ներ կա յացնել տարբեր երկրների 
մոտ 80 լրագրողներին, 
որոնք հե ռա նում են 
իրենց հետ տանելով 
ահ ռե լի ինֆորմացիա 
Հայաստանի մա-
սին», – ասել է ԶՊՄԿ 
գլխավոր տնօ րե նի 
առաջին տեղակալ 
Վարդան Ջհան յանը։ 
Հայկական օնլայն 
լրատվամիջոցների 
ասոցիացիայի նախագահ 
Դավիթ Ալավերդյանը ևս նշել է, 
որ մրցաշարի անցկացման վայրը 
պատահական չէ ընտրված. «Այսօր 
սյունեցիներն ունեն քաջալերման 

Ավելի քան 80 լրագրող 
այցելեց ԶՊՄԿ, 
ծանոթացավ Սյունիքին

Հայկական օնլայն լրա տվա մի ջոցների ասոցիացիան` Զան գե-
զուրի պղնձա մո լիբ դենային կոմբինատի և «Սյունիք» ֆուտբոլային 
ակումբի աջակցությամբ, հոկտեմբերի 21-ին Կապանի «Լեռնա-
գործ» մար զա դաշտում անցկացրեց «Սյունիքի գա վաթ 2023» 
լրագրողնե րի միջազգային ֆուտբոլային մրցաշարը։

կարիք, և այստեղ 
հա ճախ պետք է 

կազմակերպվեն այս 
կարգի միջոցառումն եր։ Բացի 

այդ, մի քանի տասնյակ օտարերկրյա 
լրա գրո ղներ հնարավորություն 
ունե ցան սեփական աչքերով տեսնել 
Սյուն յաց աշխարհի գեղեցկությունը 

Մրցաշարը հաղ թեց Մոլդովայի թիմը, երկրորդ տե-
ղը զբաղեցրեց՝ Ռումինիայի լրա գրող ների խումբը, 
իսկ երրորդ տեղը` Կա պանի հավաքականը:

Լուսանկարը՝ Նվեր Զելյայի

Լուսանկարը՝ Նվեր Զելյայի



№40  2023Թ. 5

և ծա նո թա նալ գլխավոր 
հարստությանը՝ մարդ կանց»։
Խաղերն անցկացվեցին ֆուտբոլային 
դաշտի մե կ քառորդի հատվածում` 
զու գահեռաբար 4 խաղադաշտում։ 
Բոլոր թիմե րը միաժամանակ 
մրցում էին` 20 րոպե տևողությամբ 
խաղակեսերով , իսկ ընդմիջմանը 

երկրպագուների հա մար 
խաղարկվեցին նվեր ներ: Ֆուտ բո լային 
բարձր տրա մադ րու թյու նը մար զա-
դաշ տում ապահովված էր` մար զիկ-
ների հետաքրքիր խաղի և եր կր պա-
գուների մե ծ ոգևորության շնոր հիվ:
Մի քանի ժամ տևած 
մրցաշարի հաղ թողը 

Մոլդովայի թիմն  էր, երկրորդ տե ղը 
զբաղեցրեց՝ Ռումինիայի լրա գրող-
ների խումբը, իսկ երրորդ տեղում` 
Կա պանի հավաքականն էր: 

Լուսանկարը՝ Նվեր Զելյայի

Լուսանկարը՝ Նվեր Զելյայի
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-Պրն Ազիմով, նախ 
շնոր հակալ ենք մե զ 
ժամանակ տրա մա դրե-

լու համար, խնդրում եմ պատմե ք ձեր 
մասին, որտեղի՞ց եք դուք:
– Ես էթնիկ ուզբեկ եմ, ծնվել եմ Մոս-
կվայում, որտեղ ավարտել եմ միջ-
նակարգ դպրոցն ու քոլեջը, ձևա-
վորվել , հասունացել եմ որպես մարդ և 
մասնագետ։ 
Աշխատանքային գործունեությունս 
սկսել եմ անմիջապես ուսումն  ա ռու-
թյու նից հետո, ապրել և աշխատել եմ 
մե  ծա մասամբ Ռուսաստանում:
– Մենք գիտենք, որ ներկայումս ԶՊՄԿ-
ում իրականացվում է թվայնացման 
ծրագիր, ի՞նչ է գործընթացների թվայ-
նա ցումը և ի՞նչ օգուտներ կտա այն ըն-
կերությանը:
– Թվայնացումը տարբեր  
գոր ծառ նու  թյուն-

Սադեկ Ազիմովի հետ զրուցել 
ենք ԶՊՄԿ-ում նրա դերի, 
աշխատանքի և իր մասին։

կան թվա յին հարթակ, տվյալների կա-
ռա վար ման թափանցիկ մե խանիզմ, 
որի միջոցով կարելի է հասկանալ 
ամբողջ գործընթացը: Համակարգն 
ընդհանուր պատկերացում կտա, թե 
ինչ որոշումն եր պետք է կայացվեն. 
անհրաժեշտ են նոր մե քենաներ, սար-

նե րի փո խան ցումն  է թվային ձևի: Եթե 
նախ կի նում մե նք տվյալները պա հում 
էինք թղթի կտորների վրա, հի շո ղու-
թյան մե ջ, ապա այժմ ստեղծվում է ընդ-

հա նուր պա հեստային տարածք։ 
Աշ խա  տա կիցների հա մար 

ստեղծվում է միաս նա-

Հարցազրույց` «ԶՊՄԿ» ՓԲ ընկերության 
թվայնացման գծով տնօրեն` 
Սադեկ Ազիմովի հետ

Սադեկ Ազիմովը, արմատներով Ուզ բեկ ստանից է, 
ծնվել և մե  ծա ցել է Ռուսաստանում։ Տա րա ծա շրջանում 
ՏՏ ոլորտի առա ջա տար մասնագետներից է։ 
Ավար տել է Մոսկվայի Լոմոնոսովի ան վան պետական 
համալսարա նի ՏՏ ֆա կուլտետը, ստացել բակալավրի և մա-
գիստրոսի կոչումն եր, այնու հետև ուսումը շարունակել է Մադ-
րի դում ՝ MBA IE Business School բար ձրա գույն դպրոցում:
Աշխատել է խոշորագույն ռուսական օդանա վա կայանի 
հոլ դին գի թվա յին վե րա փոխ ման խոշոր նա խա գծե րում, 
կազ մա կերպել է ՏՏ բա ժին` Գազպրոմ Նեֆտի նոր կազ մա-
կերպ ված ոչ ստանդարտ դուստր ձեռ նար կու թյունում:
BNP Paribas Cardiff Russia-ի համար քաղա քա կա նու թյուն ների 
թողարկ ման և վա ճառքի ավտոմատացման հա մա կարգ է 
իրացրել , որը տվել է Սբեր բանկի մե  դիա ակտիվների կա ռա-
վար ման համապարփակ լու ծում, կառավարել է նա խա գիծը 
նա խա վա ճառ քի փուլից մինչև հաճախորդի կող մից ընդունումը:

Ընկերությունում կան շատ 
պա տաս խա նատու և հմուտ 

մասնագետներ, ովքեր իրենց 
ոլորտի գիտակ – պա տաս խա-
նատուներն են: Մեր խնդիրն է` 

նրանց հետ միասին մշակել 
ճար տա րա պետություն, 
ըստ որի բոլոր օղակ նե-
րը փոխկապակցված 

կլինեն։

6
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քա վորումն եր կամ տեխնոլոգիայի 
փո փո խություն և այլն: Սա առաջին 
փաստարկն է, թե ինչու է անհրաժեշտ 
թվայնացումը։
Իսկ երկրորդ փաստարկն այն է, որ 
այս ամե նի արդյունքում մարդկանց 
կյանքն ու աշխատանքն ավելի են 
հեշտանում։
Եվ ահա, ԶՊՄԿ ղեկավարությունը 
ցան կություն է հայտնել ժամա նա կա-
կից տեխնոլոգիաների կիրառ մամբ 
ապա հովել ընկերության ար դյու նա-
վետ և կայուն զարգացումը։ Դրա 
հա մար ես այստեղ եմ: Այս փու լը նե-
րառում է ներկայումս առկա գոր ծըն-
թաց ները հասկանալը և ժա մա նա-
կա կից տեխնոլոգիաների կիրա ռու մը` 
ընդ հանուր աշխատանքի արդյու նա-
վե տու թյունը բարձրացնելու նպա տա-
կով:
Կատարվում է ավտոմատ պլա նա-
վորում` թե ինչպես են հաշվարկվում 
կարիքները. որքան ենք պլանավորում 
և որքան սպառում, որոնք են ձեռքով 
կատարվող գործառնությունները: 
Տեխնոլոգիաների օգնությամբ դուք 
կա րող եք շատ արագ և արդյու նա-
վետ հասկանալ , թե ինչ է ար դյու նա-
վե տությունը, համարժեք պլանավորել 

ար տադրությունը և ճշգրիտ կա ռա-
վարել այն։ Եվ դա վերաբերում է ար-
տա դրական բոլոր ոլորտներին:
Ընկերությունում կան շատ պա տաս-
խա նատու և հմուտ մասնագետներ, 
ովքեր իրենց ոլորտի գիտակ – պա-
տաս խա նատուներն են: Մեր խնդիրն է` 
նրանց հետ միասին մշակել ճար տա-
րա պետություն, ըստ որի բոլոր օղակ-
նե րը փոխկապակցված կլինեն։ Մենք 
կարող ենք առանձին համակարգերից 
մե կ ընդհանրական համակարգ ստեղ-
ծել: Եվ ընդհանրապես, պա տաս խա-
նա տու ենք ողջ ձեռնարկությունում 
շրջա նառ վող տվյալների հոսքի ընդ-
հա նուր քարտեզ ստեղծելու համար:
Ընդհանրապես ՏՏ ճարտարա պետ-
ներն ունեն սխալի ամե նաբարձր գինը։
Ոչ վաղ անցյալում մարդն աշխատում 
էր համակարգչով , և չէին լինում բարդ 
ինտեգրացիաներ, քանի որ ՏՏ-ն ըն-
դա մե նը մե խանիզմ էր՝ միմյանց հետ 
չառնչվող աղյուսակնե րում տվյալ-
նե րը մուտքագրելու հա մար: Ժա մա-
նա կակից կյանքը շատ ավելի մոտ է 
տեխ նոլո գիաներին: Մեր հիմն ա կան 
նպա տակն է նվազագույնի հասցնել 
ձեռ քի աշխատանքը, կատարել ճիշտ 
հաշվարկներ, վերահաշվարկել սխալ-

ներն ու ռիսկերը, և այդ ամե  նով ապա-
հովել աշխատանքի ար դյու նա վե տու-
թյան կայուն գործընթաց:
– Կարող եք արդյոք ասել` որքան 
ժա մա նակ կպահանջվի տեսանելի 
արդյունք ունենալու համար:
– Մենք մշակել ենք ծրագիր, ըստ որի 
մինչև տարեվերջ կհաստատվի վերջ-
նական ճարտարապետությունը՝ իրա-
կա նաց ման ժամկ ետներով։ Սա կայն 
զուգա հե ռա բար կիրա կա նաց նենք 
նա խա գծե րի մի մասը՝ արա գաց նելով 
ժա մա նա կա ցույ ցը, բայց համա տե ղե-
լի ության սկզբունքը պահպանելով: 
Այսինքն՝ նախագծերի մի մասը հիմա 
է սկսվում:
– Պրն Ազիմով, իսկ նախկինում եղե՞լ եք 
Հայաստանում։
– Շատ եմ ճանապարհորդել ու 
աշխատել նախկին ԽՍՀՄ երկր նե-
րում, բայց առաջին անգամ եմ Հա յաս-
տանում, և ասեմ` ինձ շատ դուր եկավ 
այստեղ։ Հատկապես հիա ցած եմ 
Սյունիքի գեղեցկությամբ. բնու թյու նը, 
ճարտարապետությունը, մշա կու թա-
յին կոթողները...Գիտեմ, որ դեռ շատ 
բան ունեմ տեսնելու, հանգստյան օրե-
րի հնա րավորությունը կօգտագործեմ: 
Հայ ընկերներս ու ծանոթներս քիչ չեն 
նաև Ռուսաստանում, նշեմ նաև` ես 
շատ հարմարավետ եմ զգում հայերի 
միջավայրում:
– Իսկ մասնագիտական առումով՝ ինչ-
պիսին եք գնահատում ՏՏ ոլորտը Հա-
յաս տանում։
– Ես և մե ր աշխատանքային թիմը 
միտ ված ենք արդյունքին և քրտնա-
ջան աշ խա տում ենք։ Հայաստանը, 
ինչ պես գիտեք, առաջադեմ երկիր է 
ՏՏ ոլորտում։ Ռուսաստանում այս ոլոր-
տում իմ ծանոթների ու ընկերների մե ջ 
կան հրաշալի հայ մասնագետներ: 
Եվ երբ համաձայնեցի ստանձնել 
այս աշխատանքը, միանգամայն 
վստահ էի՝ Հայաստանում կան լավ 
մասնագետներ, իմ խնդիրն է ար դյու-
նավետ աշխատել տեղացի մաս նա-
գետ ների հետ և հասնել տեսանելի 
արդյունքի։ Թիմն  այստեղ ընկերասեր 
է, պրոֆեսիոնալ , ինչը հաջողության 
կարևոր գրավականներից է: Եվ 
իհարկե, դեռ վաղ է ամփոփել , բայց 
գիտեմ, որ մե նք` համատեղ , լավ 
արդյունք ենք ունենալու։
– Շնորհակալություն հետաքրքիր 
զրույ ցի համար, հաջողություն ձեզ և 
ձեր թիմին։

Լիլիթ Իսրայելյան

Լուսանկարը՝ Նվեր Զելյայի
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Բռնի տեղահանված մե ր հայրե-
նա կից ներին ան հրա ժեշտ 
օգ նու թյան տրա մադրման 

հա մար ԶՊՄԿ-ն` մարզ պե տա րա նի, 
հա մայն քա պե տա րան ների, ինչ պես 
նաև գործընկեր կազ մա կեր պու-
թյուն ներ «Հայկական Կար միր Խաչ», 
«Վիվա» հիմն ադրամի հետ սերտ հա-
մագործակցելով ամ բող ջո վին ներ գրա-
վվել է ամե նատարբեր ոլորտ նե րում:
Ֆինանսական, դեղորայքի, սննդի 
և այլ անհրաժեշտ պարագա ների 
տրա մա դրումն  ընկերության կող մից 
իրա կա նաց վել է ամե նօրյա ռե ժի մով` 
հա մա կարգելով Սյունիքի մարզ պե տա-
րա նի, համայնքա պետարանների հետ: 
Ընկերության աշխատակիցները կա-
մա վո րու թյան սկզբունքով մաս նակ ցել 
են իրա կանացվող կազմակերպչա-
կան աշ խատանքներին, տարհանված 
բնակչության գրանցման կետերում 
օգ նելով պատկան մարմիններին` հա-
մա կար գելու աշխատանքները: Միև-
նույն ժամանակ ձևավորել է խումբ` 
ար դեն իսկ գրանցված և մարզում 
ժա մա նակավոր կացարաններով 
ապա հով ված արցախ ցի նե րի հետ 
աշ խա տելու համար: Կատարվում 
է իրա վի ճա կի գնահատում, առաջ-

նա յին կա րիք ների վերլուծություն:
Ընկերությունը մտահոգ է մե ր հայրե-
նա կիցների ճակատագրով , արվել և 
շարունակվում է արվել հնարավորը` 
տարհանված մե ր հայրենակիցների 
բեռը փոքր ինչ թոթափելու համար:
ԶՊՄԿ բարեգործական հիմն ադրամի 
ծրա գրե րի համակար գող Վար դան Բաղ-
դա սար յանը Գո րի սում էր առաջին իսկ 
օր վա նից, զբաղվում էր կազ մա կերպ-
չա կան ամե  նա տար բեր հար ցերով և 
հա մակարգում հա մա գոր ծակ ցությունը` 
գործընկեր կազ մա կեր պու թյունների 
հետ` ման րա մասնեց. «Օրա կան 10.000 
մարդու հա մար սնունդ է հատ կաց վել , 
երե խա նե րին խաղալիքներ են տրա-

ՎԱՐԴԱՆ 
ԲԱՂ ԴԱ-
ՍԱՐՅԱՆ
ԶՊՄԿ բարե -
գոր ծա կան 
հիմն ա դրա մի 
ծրա  գրե րի 
հա մա  կար գող

2023 թվականի 
սեպտեմբերի 19-ին 
Ադրբեջանի կողմից 
սանձազերծված 
ռազմական 
գործողությունների 
հետևանքով 
Արցախից ՀՀ բռնի 
տեղահանվել է 
ավելի քան 100.000 
մարդ: Սյունիքում 
ապաստան է 
գտել ավելի քան 
5200 արցախցի:
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մա դրվել` ժպիտ ներ պարգևելու 
համար, դե ղորայք և հիգիենայի 
պա րա գա ներ` Վիվա ըն կե րության 
հետ համա գոր ծակ ցելով , մարդկանց 
տե ղա փո խելու համար տրամադրվել 
են ըն կերության տրանսպորտայինյ 
մի ջոցները. ավ տո բուս ներով Ար-
ցախից բռնի տե ղա հան ված-
նե րը ժամանել են Գորիս»:
Բռնի տեղահանված մե ր հայրե նա-
կից ների թվում են ամե նատարբեր 
մաս նա գիտության տեր մարդիկ. 
Գյու ղա տնտես, ուսուցիչ, զինվորական, 
հանքարդյունաբերության 
ոլորտի մար դիկ և այլն, ովքեր 
բոլորիս օգ նու թյամբ պետք է 
ինտեգրվեն և ապահով զգան 
Սյունիքում, իսկ ԶՊՄԿ-ն այդ 
ապա հո վությունը ստեղծելու 
համար անելու է հնարավորը:

Հ. Գ. Զանգեզուրի պղնձա մո լիբ-
դե նային կոմբինատը մտահոգ է 
մե ր արցախցի հայրենակիցների 
ճակատագրով , արել է և շա-
րունակելու է անել հնարավոր 
ամե ն ինչ`  տարհանված 
մարդկանց աջակցելու համար:

Բռնի տե ղա-
հանված մե ր 
հայրե նա կից-
ների թվում են 

ամե նատարբեր 
մաս  նա գի-

տու թյան տեր 
մար դիկ, ովքեր 
բո լորիս օգ   նու -
թյամբ պետք է 
ին տեգրվեն և 

ապահով զգան 
Սյունիքում

9
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Աջակցություն

արցախցիներին

10

Ավա նես յան ների 
ըն տա նիքը Մար տա-
կերտի շրջա նի Վանք 

գյու ղից է։ Մեծ դժ վարությամբ են 
հա սել Կա պան։ Բենզին չլինելու պատ-
ճա ռով չեն կա րողացել սեփական 
մե քե նա յով դուրս գալ Արցախից։ 
Բա րե կամն  երի միջոցով տուն են գտել 
Կա պանի Շղարշիկ թաղամասում։ 
Հինգ անչափահաս երեխա ունե ցող 
ընտանիքը հան գր վա նեց հենց Շղար-
շի կում, քանի որ տունը դպրո ցին մոտ 
է։ Մայրը դպրոցական հագուստներ էր 
գնել , սակայն երե խաները չհասցրին 
հագնել , ոչինչ էլ չկարողացավ բերել։ 
5 երեխաներից 2-ն են նա խա դպրո ցա-
կան, 3-ը դպրոցական։ Շղարշիկում 

հաս տատ վելուց հետո սրտացավ մար-
դիկ արագ արձագանքել են և օգնու-
թյան ձեռք են մե կնել . հագուստ, առա-
ջին անհրա ժեշ տության պա րա գա ներ, 
կա հույք տրամադրվել է ընտանիքին։ 
Ավե տիսյանները ծրագրել են մն ալ 
այս տեղ , միայն թե խաղաղություն 
լինի։ Տասնամյա Բորիսը ամե նաշատը 
ափ սոսում է, որ Արցախում թողել են 
իրենց տունն ու իր սիրած հեծանիվը։ 3 
տղաներից մե կի անունն էլ Արցախ է։ 

Հինգ 
անչա-

փահաս 
երե խա 
ունե ցող 

ընտա նիքը 
հան գր վա-
նեց Շղար-

շի կում
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2023 թվականի 
հոկտեմբերին Քա -
ջարանի մշակույթի 
պա լա տի ճեմասրահում 
բացվեց գե ղա նկարիչ, 
ԶՊՄԿ աշխատակից 
Բաբ կեն Գևորգյանի 
«Նկարիչը և իր ներ-
աշխարհը» խորագիրը 
կրող ցու ցա հան դեսը:

«Նկարիչը և 
իր ներաշխարհը»

Արվեստասեր հասարակության 
դա տին էր հանձնվել շուրջ 40 
կտավ , որոնք յուրահատուկ 

էին գունային լու ծումն  երով և ոճով:
Բաբկենը գեղանկարչությամբ զբաղ-
վում է շուրջ 10 տարի, ավելացնում 
է` հստակ չի կարող ասել` երբ է 
կտավն ավարտուն գործ համարում: 
Ցուցահանդեսի կայացմանն աջակցել 
էին ԶՊՄԿ ՓԲ ընկերությունն 
ու մաս նա վո րապես մշա կույ թի 
պալատը` կազ մա կերպ չա կան և 
ըն թա ցիկ այլ աշ խա տան քնե րով:
Նկարիչի կտավներն առա ջին հա-
յաց քից դժվար է հասկանալ . բա-
ցա տրում է` յուրաքանչյուր կտա-
վի վրա տևա կան ժամանակ է 
ծախ սում և բնական է, որ նայել ու 

միանգամից ընկալել` հնարավոր չէ:
Տարբեր էին նաև այցելուների կար-
ծիք ները. Գունային հետաքրքրիր 
լու ծումն  երը շատերին էին գրավում, 
ան բա ցատրելիորեն տանում մի նոր 
ոճա յին աշխարհ և յուրաքանչյուրը 

յու րովի էր մե կնաբանում 
նկարչի աշ խա տանքները:
Նկարչի հայրը` Յուրի Գևորգյանը ճար-
տարապետ է: Որդու հետ հաճախ են 
ընդ հանուր թեմաներով քննարկումն եր 
անել , պլանավորել առաջիկա 
ծրա գրերը: Ասում է` նկարիչը 
պետք է աշ խա տի գիշեր-ցերեկ. 
միայն անդադար աշխատանքը 
կբերի հաջողությունների:
Սա բարդ ոլորտ է և հստակ ասել , 
թե որոշ ժամանակ հետո այս կամ 
այն գործիչը իր հաջողությունները 
կգրանցի, միանշանակ՝ հնարավոր չէ: 
Մն ում է հուսալ , որ նկարչի հերթական 
ցուցահանդեսները երկար սպասել չեն 
տա արվեստասեր հասարակությանը:

Լուսանկարը՝ Նվեր Զելյայի
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-Պարոն Ոսկանյան, վստահ 
ենք` կոմ բի նատի մասին 
պատմե լու բան շատ կու-

նենաք: Սկսենք Ձեր նորամուտից։
– Շնորհակալություն, նախ ասեմ, 
որ վաղուց այստեղ չէի եղել , և այս 
տոնակատարությունը լավ առիթ 
դարձավ Քաջարան այցելելու համար։
Հարցը բավական լայնածավալ է, 
փորձեմ սեղմ ներկայացնել ... 
Ի սկզբանե ուզում էի մասնա գի տա նալ 
միջուկային ֆիզիկայի ուղղությամբ, 
սա կայն հայրս` Համլետ Ոսկանյանը 
դեմ էր, և նրա ուղղորդմամբ ընդուն-
վեցի Երևանի պոլիտեխնիկական ինս-
տի տու տի լեռնային ֆակուլտետի հա-
րստաց ման բաժինը:
Գիտեք, հայրս վստահ էր` հան-
քարդյունա բերության ապագան դեռ 
առ ջևում է և ուրվագծեց իմ ճա նա-
պար հը: Ավար տա կան կուրսում էի, 
հայրս արդեն Քա ջարանի կոմբինա-
տի դիրեկտորն էր, բնականաբար 
աշ խա տանք առա ջար կեց ինձ կոմբի-
նա տում, որից ես՝ զար մանալի չթվա, 
հրաժարվեցի: Սկզբունքորեն որոշել 
էի` կշարունա կեմ նրա գործը, բայց 
միայն այն ժա մանակ, երբ նա այլևս 
կոմբինատում չի աշխատի...
Եվ , իրոք, կոմբինատ դիմե ցի աշ-
խա տանքի ընդունվելու, երբ այն ղե-
կա վարում էր Գեորգի Արամի Գաս-
պար յանը: Միանգամից պաշտոն 
չեմ ստացել , չնայած մինչ այդ ունե-
ցածս աշխատանքային փորձին: Կոմ-
բինատում իմ մասնագիտական աճը 
եղել է աստիճանաբար և երբևէ որևէ 
աշխատանքից չեմ խուսափել: Օրերով 
կարող էի մն ալ ֆաբրիկայում և, հա-
վա տացեք, միայն բավականություն էի 
ստանում` աշխատանքիս արդյունքը 
տեսնելով:
Պետք է նշեմ, որ աշխատանքս գնա-
հատվեց նաև ղեկավարության կող-
մից: Իսկ, երբ միահյուսվում են աշ խա-
տակ ցի և գործատուի նպատակներն 

ու գաղափարները, աշխատանքը հա-
ջո ղում է: 
Եվ այդպես, շուրջ յոթ տարի Ֆաբ րի-
կայի գլխավոր տեխնոլոգն էի, այդ տա-
րի ներին ես և աշխատանքային թիմը 
ձեռ նա մուխ եղանք տեխնոլոգիական 
սխեմաների մե ջ լուրջ փոփո խու թյուն-
ների իրականացմանը:
Ֆաբրիկայի ամե նատարբեր օղակ նե-
րում այնպիսի մանրակրկիտ աշխա-
տան քներ կատարվեցին, որոնք թույլ 
տվեցին ունենալ ճիշտ կառավարվող 
տեխ նոլոգիական սխեմաներ: Դա հա-
ջող վեց։ Իսկ հե տա գա յում, երբ պա-
տե րազ մա կան վի ճակ էր, ճգնա ժա մի 
մե ջ էինք, կոմբինատն ամբողջ հզո-
րու թյամբ չէր աշխատում, օրինակ, 18 
աղացներից կարող էին աշխատել 3-4-
ը, սակայն ստանում էինք վերջնական 
արտադրանք, և դա միայն սխեմաների 
պարզ ու ճիշտ դասավորվածության 

շնորհիվ: Եվ հիմա հստակ հի շում եմ այն 
բավարարվածու թյան զգա ցո ղու թյու-
նը, որը համակում էր մե զ` հեր թական 
նախաձեռնությունը հա ջո ղու թյամբ 
ավար տելիս: Իսկ կոմբինատն ինչպես 
հիմա է առաջատար ՀՀ տնտեսու թյան 
մե ջ, այնպես էլ առաջատար է եղել 
խոր հր դային տարիներին, և վստահ 
եմ, դեռ երկար կլինի:
Պաշարների համե մատություններ 
տա նելով կարող ենք ասել` որպես մո-
լիբ դենային հանքավայր` երկ րորդն է 
աշխարհում, իսկ որպես պղնձա մո լիբ-
դե նային` առաջատար է: 
Քաջարանի հանքավայրը մոտ 4 մլրդ 
տոննա հանքաքարի պաշար ունի: 
Ամե ն ժամանակաշրջանում պետք է 
տեխնոլոգիական ցուցանիշների բար-
ձրաց ման ուղղությամբ աշխատել` 
որա կա կանը միշտ պահելով: Թե-
կուզ կոմբինատի ցուցանիշներն այ-

ՄԱՆՎԵԼ ՈՍԿԱՆՅԱՆ.
«Մետաղը երբեք չի կորցնի 
իր նշանակությունը»

Ծնվել է 1954 թվականին: Սո վո-
րել է Քա ջա րա նի թիվ 4 ռու սա կան 
դպրոցում, այնու հե տև ուսու մը շա րու-
նա կել Երևանի պո լիտեխ նի կական 
ինստիտուտի հան քար դյու նա բե րու-
թյան և մե  տա լուր գի ա կան ֆակուլ-
տե տում, «Օգտա կար հանածոների 
հա րստա ցում» մասնագիտացմամբ, 
որից հետո` Ընդերքի ինտեգրված 
զար գաց ման ինստիտուտի 
(ИПКОН) աս պի րան տու րա յում:
Զբա ղեց րել է տարբեր պաշտոններ 
«ԶՊՄԿ» ՓԲԸ հարստացուցիչ ֆաբ-
րի կա յում (ֆլոտատոր, հերթափոխի 
վար պետ, հերթափոխի ավագ 
վար պետ, պղնձի խտանյութի ջրա-
զրկ ման և ֆիլտրման բաժնի ղե-
կա վա րի պաշտոնակատար, մո-
լիբ դե նի խտա նյութի ֆիլտրման և 
չո րաց ման հատվածի ղեկավարի 

պաշ տո նա կա տար) և այլն: 
1981-1987 թվական ներին կոմ բի-
նատի հարստացուցիչ ֆաբ րի-
կա յի գլխա վոր տեխնոլոգն էր:
1987-1991 թվա կան ներին աշ խա-
տել է հարս տացուցիչ ֆաբ րի կայի 
գլխա վոր ինժեներ, իսկ 1991-1996 
թվա կան ներին` «ԶՊՄԿ » ՓԲԸ հա-

Ընկերության 70-ամյա հոբելյանի շրջանակում հրա պա րակ-
վող՝ կոմբինատի կա յաց ման ու զար գաց ման գոր ծում նշա-
նա կալի վաս տակ և ավանդ ունե ցող եր կա րա մյա աշխա տա-
կից ներից մե ր հեր թա կան հյուրն է Մանվել Ոսկանյանը։

ԱՅՑԵՔԱՐՏ
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սօր աշխարհում բավական բարձր 
մակարդակ ունեն: Դա լուրջ աշ խա-
տան քի արդյունք է: Այսօր քիչ ձեռ-
նար կու թյուններ կան, որ այդ կարգի և 
որակի ցուցանիշներ ունեն: 
Կոմբինատը խորհրդային տարիներին 
կարողացել է ստեղծել մոլիբդենի 
խտա նյութի ստացման նոր տեխ նի-
կա կան պայ մաններ, որը կոչվում էր 
«բարձր որակ». Նման որակի խտա-
նյութ աշխարհում որևէ տեղ չէին 
ստա նում:
Այս ձեռքբերումն երում ներգրավված 
էր կոմբինատի ողջ անձնակազմը, 
շար քային թե ղեկավար աշխա տա-
կից ները:
– Խոսում ենք ժամանակակից հան քա-
յին ոլորտից, դրա կարևորությունից, 
սա կայն ներկա սերունդն այսօր, 
կար ծես, միտված չէ դեպի հան քար-
դյու նաբերություն, արդյոք ժամա-

նա կակից տեխնոլոգի աները եկել 
են փո խա րինելու հան քար դյու նա բե-
րու թյա նը, մինչդեռ մե ր երկրի հա-
մար ոլորտը խիստ կարևոր է, ինչ պես 
անել, որ երիտա սարդնե րին շա րու-
նա կի հետաքրքրել հանքարդյու նա բե-
րությունը: 
– Հանքային ոլորտն այսօր, այո, շատ 
կարևոր է: Քարոզչությունն էլ այստեղ 
իր կարևոր դերն ունի:
Հակիրճ` ինչ ուզում ես արա` առանց 
մե տաղի ոչինչ մե ր շուրջը չի լինի, 
արդյունաբերություն չի աշխատի:
Այսօր նույնիսկ նոր տեխնոլոգիաներ 
կան, որ բերում են մե տաղի փոխա րին-
ման, բայց դա լիարժեք չէ: Մետաղն իր 
գործնական նշանակությունը երբեք 
չի կորցնելու: 
Մենք պետք է պատրաստ լինենք 
ստանալ մե տաղներ և արդյունավետ 
մե թոդներով վերամշակում կազմա-

կեր պել: Այս ուղղությունը երբեք իր 
արդի ակա նությունը չի կորցնելու, և 
ան հրաժեշտ է սերունդ կրթել , փոխա-
րի նողներ պատրաստել , ովքեր կշա-
րու նա կեն այս գործը:
Իհարկե աշխատանքը հեշտերից չէ, 
սա կայն ճիշտ մասնագիտական մո-
տեցման պարագայում ՝ այն շատ հե-
տաքրքիր է:
Ի դեպ, իմ ֆաբրիկայում աշխատելու 
տարիներին մե նք բարձրագույն կրթու-
թյամբ մասնագետ հարստացնողներ 
չունեինք և բացը լրացնելու համար 
աշ խատակիցների հետ անընդհատ 
մաս նագիտական քննարկումն եր, 
ուսու ցումն  եր էինք կազմակերպում։
– Իսկ ինչպիսին էր այն տարիների աշ-
խա տանքի կուլտուրան: Ներկայումս 
մե ր ընկե րությունում սկզբունքա յին 
ուշա դրություն է դարձվում աշ խա-
տան քի անվտանգությանը, որոնք էին 
ոչ վաղ անցյալում այդ ուղղության չա-
փո րոշիչները:
– Սաղավարտ կամ պաշտպանիչ 
այլ մի ջոց ներ չէին կրում աշխա-
տա կից ները, չկար ձևավորված այդ 
կուլտուրան: Միայն լեռնային արտա-
դրա մա սի հանքագործներն էին սա-
ղա վարտ կրում: Երբ աշխատանքային 
միջավայրում ան վտանգության կա-
նոն նե րի ընթա ցա կարգին հե տևո ղա-
կան լինելու գա ղափարը հա սու նա-
ցավ` որո շե ցինք սկսել պաշտպանիչ 
սա ղա վար տից: 
Տարբեր մաս նա գիտություն նե րի 
հա մար տար բեր գույ նե րով սա ղա-
վարտ ներ պատ վի րեցինք, ին չը 
հնա րա վո րություն էր տա լիս նաև 
ար տա դրա մա սում տար բերել աշ խա-
տա կից նե րին` ըստ տե ղա մա սե րի: 
Օրի նակ, կար միր գույ նի սա ղա վարտ 
կրում էին հա րստա ցու ցիչ ֆաբ րի-
կայի վե րա նորոգման բրի գա դի աշ-
խա տակիցները, կա պույտ և կա նաչ 
գույ նի սա ղա վարտ ները` հա մա պա-
տաս խանաբար մո լիբ դե նի չո րաց ման 
և պղնձի խտա նյու թի խտաց ման, ֆիլ-
տրման տե ղա մա սերի աշ խա տա կից-
ները: Իհարկե բան վոր նե րը դժվար 
էին հար մար վում և ամե  նա կա րևո րը` 
պա հեստ նե րում չկար լրացնող քա-
նակ` վնաս ված ու ջարդ ված սա ղա-
վարտները փո խա րի նելու համար:
Հենց այդ ժամանակ էլ աղացներն ու 
ֆլոտմե քենաները ներկելու, գեղա գի-
տական տեսքը լավացնելու առաջին 
փորձերն ենք արել:
Վերջերս մի քանի անգամ եղել եմ 
ֆաբ րիկայում և պիտի ասեմ` շատ 
ուրա խալի է...
Արժեքները պահպանվում են ու բազ-
մա պատկվում... 

Լիլիթ Իսրայելյան

րստա ցուցիչ ֆաբ րիկայի պետ:
2018 թվականի փետրվարից մինչ 
2018 թվա կանի դեկտեմբեր եղել է 
«ԶՊՄԿ» ՓԲԸ գլխավոր տնօրենի 
խոր հր դա կան արտադրության 
և տեխ նի կա կան գծով: 
Աշխատանքային գործունեությունը 
հան քարդյու նաբերության ոլորտում 

շարունակել է «Այլոտինգ», «Գեղա-
մե տ», «Ֆամբիշն», «Բեյզ Մեթլըզ», 
«Ախ թա լայի» ԼՀԿ ընկերություններում, 
հիմն  ականում զբաղվել բազ մա-
մե  տա ղա կան հանքավայրերի 
վե րա մշակման նախագծերով , 
հարս տա ցու ցիչ ֆաբրիկաների 
գործարկմամբ ու շահա գործմամբ:
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Վերաօծվեց Քրդիկանցի 
Սբ Աստվածածինը 

2023 թվականի սեպտեմբերի 9-ին 
Սյու նյաց թեմի առաջնորդական 
տե ղա պահ Տեր Մակար վար դա-
պետ Հա կո բյանի ձեռամբ վե-
րա օծ վեց Վերին ձո րի հնամե նի 
Քրդի կանց (Լեռնաձոր) գյուղի 
Սուրբ Աս տվա ծածին եկեղեցին: 

Ան հրաժեշտ նախաձեռնություն, 
որն իրա կա նու թյուն դարձավ 
նվիր յալ մար դկանց ջան-

քե րով . Հիմն  ա նո րոգ ման աշ խա-
տանք  նե րը սկսե լու թույ լա տվությունը, 
պե ղումն  երը և վերա նորոգ ման մե  ծա-
ծա վալ աշ խա  տանք ները պահանջել 
են լուրջ ներդրումն եր, փոր ձառու մաս-
նա գետ նե րի ներգրավվում և իհարկե, 
ծով համ բե րու թյուն...
Խոնարհված եկեղեցին այցելուների 
պակաս երբեք չի ունեցել , միշտ եղել 
է տեղացիների և ոչ միայն նրանց, 
սիրելի սրբավայրը: Անգամ ոտքով 
հաղ թահարվում էր առաջին հա յաց-
քից անհաղթահարելի թվացող բար-
ձունքը: Դա են վկայում նախկին գյուղի 
բնա կիչների սերունդները:
Տաթևի վանքի չափաբերական մատ-
յան ներում բնակավայրը 1959 թվա-

կանին 386 ծուխ է ունեցել: Հիշա տա-
կումն եր գյուղի մասին հանդիպում 
ենք 19-րդ դարի հայ պատմիչ Ղևոնդ 
Ալիշանի մոտ` Քրդիկանց, Քուրդիքենդ 
անվանումն երով:
Ըստ դոկտոր-պրոֆեսոր Թադևոս 
Հա կոբ յանի (քրդիկանցցի), Սուրբ Աս-
տվա ծածինը կառուցվել է 18-րդ դարի 
առա ջին կեսին, 1740-ականներին: 
Եռանավ բազիլիկ է, խորաններով ու 
ավանդական թաքստոցներով: Հո-
գևոր հովիվը Տեր Պողոս քա հա նան էր:
Խորհրդային 1933 թվականին, երբ 
անհաշտ հա կա քրիստոնե ական քա-
րոզ չություն էր տարվում, եկեղեցին 
վե րածվել է գյուղի կոլտնտեսության 
պա հեստի: Նույն ճակատագրին են 
ար ժանացել նաև տարածաշրջանի 
մյուս եկեղեցիները:
Տարիների ընթացքում քանդվել է 
Սուրբ Աստվածածնի տանիքը, հողով 
ծածկ վել ողջ արևմտյան ճակատը:
Լեռնաձորի մտավորական այրերից 
մե  կը՝ «ԶՊՄԿ» ՓԲԸ նախ կին կո մե ր-
ցի  ոն տնօրեն Արծրունի Ավե տիս յանը 
երա զանք ուներ` կազմակերպել խո-
նարհված եկեղեցու վերանորոգու մը և 
սե րունդներին փոխանցել եզա կի պատ-
մա մշակութային ժա ռան գու թյու նը:
Արծրունի Ավետիսյանը իրեն բնորոշ 
համառությամբ ձեռնամուխ եղավ եկե-
ղեցու տանիքի վերանորոգման աշ-
խա տանք ների թույլտվության ձեռք-
բեր մա նը: Եվ չնայած առջևում դեռևս 
շատ անելիքներ կային, բայց խո նարհ-
ված եկեղեցու վերածննդի ճա նա-
պարհն արդեն ուրվագծվում էր:
Ափսոս, Արծրունի Ավետիսյանը չհասց-
րեց տեսնել իր բաղձանքի իրա կա-
նա ցումը. 2019 թվականին բռնկված 
թագավարակը շատերի հետ խլեց 
նաև նրա կյանքը: Սակայն գյուղի նվիր-
յալի երազանքն անկատար չմն աց և 
մի խումբ երիտասարդներ, Ավե տիս-
յան ների բարեկամ Ներսիսյանների 
գեր դաս տանի աջակցությամբ, ձեռ նա-
մուխ եղան ոչ միայն տանիքի, այլ ողջ 
եկեղեցու և շրջակայքի վե րա նո րոգ-
ման, բարեկարգման, զանգակատան 
կառուցման աշխատանքների իրակա-
նաց մանը:
Հրավիրվեցին հնագետներ և 2022 
թվականի մայիսից սկսվեցին եկեղե-
ցու ներսի և շրջակայքի պեղումն երը: 
Այն հավաստի տեղեկատվություն 
տվեց Քրդիկանցի ու նրա հոգևոր կեն-

տրոնի մասին. Հնագիտական գտա-
ծո ները վկայեցին դեռևս հնագույն 
ժա մանակներից բնակավայրում քա-
ղա քակրթության գոյության մասին: 
Եվ միայն պեղումն երի ավարտից և 
ամ փո փիչ մասնագիտական եզրա-
կա ցություններից հետո շինարար-
ներն անցան հիմն անորոգման աշ-
խատանք նե րին:
Շինարարարության ավարտից հետո 
Մայր Աթոռ Սուրբ Էջմիածնում օծվեց 
եկեղեցու զանգը, որը տեղափոխվեց 
Քրդիկանց:
Գործընկերն ու ընտանիքի վաղեմի 
բա րե կամ, «ԶՊՄԿ» ՓԲԸ նախկին 
գլխա վոր հաշվապահ Արիստակես 
Ներ սիսյանը, պատմում է. «Առաջին 
հեր թին իրականացվեց մե ր ընկերոջ 
տարիների իղձը, նաև` դրանով 
ուղերձ հղեցինք մատաղ սերնդին ու 
ինչու չէ, նաև մե ր չկամե ցողներին, որ 
մե նք ամուր կառչած ենք մե ր հողին»:
Սյունյաց թեմի առաջնորդական 
տե ղա պահ Հայր Մակար վարդա-
պետ Հա կոբյանը շեշտելով եկե ղե-
ցու վերաբացման կարևո րու թյու նը, 
ավելացրեց. «Նման իրա դար ձու թյուն-
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ԱՅՑԵՔԱՐՏ
Արծրունի Ավե տիս յան. 

Ծնվել է 1963 թվա կա-
նին` Կապանի շրջանի 
Լեռ նաձոր գյուղում:
1980-1984 թթ. սովորել է 
Երևա նի ժող տնտեսության 
ին ստի տուտում:
1986-1987 թթ. 
աշխատել է «ԶՊՄԿ» 
ՓԲ ընկերությունում 
որպես հաշվապահ:
1987-1992 թթ.` 
ընկերության ֆինանսական 
գործառնությունների 
բաժնի պետ:
1992-2014 թթ. «ԶՊՄԿ» 
ՓԲԸ կոմե րցիոն տնօրեն:
2014-2017 թթ.  «ԶՊՄԿ » ՓԲԸ 
խորհրդի քարտուղարության 
աշխատակազմի ղեկավար:
2014 թվականից զբաղվել 
է մասնավոր բիզնեսով:
Ամուսնացած է, ունի 
երեք դուստր: 
Երկրային կյանքին հրաժեշտ 
է տվել 2021 թվականին:
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նե րը հայ հավատացյալի, հայ ազգի 
հա մար մե ծ պատիվ են, որովհետև 
եկե ղեցին Աստծո տունն է, որտեղ մե ր 
երեխաները պետք է հոգևոր ծնունդ 
ստանան` մկ րտվեն, ամուսնանան, 
Աստծո օրհնությամբ ունենան զա վակ-
ներ ու շենացնեն երկիրը»:
...Քրդիկանց տանող հողածածկ ճա-
նա պար հը վաղուց արդեն այդ քան 
մար դա շատ ու աշխույժ չէր եղել: 
Անան ցա նելի ճանապարհը հաղ թա-
հա րում են ժամանակակից ամե  նա-
գնաց ները, և այնուամե նայնիվ , չես 
դա դա րում զարմանալ` ինչպես են 
կառուցվել անանցանելի վայրե րում 
մե ր սրբավայրերը, ինչ պիսի հա մա-
ռու թյուն ու նպա տա կա սլա ցու թյուն են 
ունեցել մե ր նախնիները:
Նախաձեռնությունը, որ մտահղացել 
էր Արծրունի Ավետիսյանը, արդեն 
տվել է իր տեսանելի  արդյունքը...
Այն թող վարակիչ լինի և հաջորդա-
բար վերակառուցվեն հայկական այն 
հոգևոր մշակութային օջախները, 
որոնք խոնարհված են և ունեն վերա-
կան գնման, վերածննդի աղերս:

Լիլիթ Իսրայելյան Լո
ւս
ա
նկ

ա
րը

՝ Ս
ոս

 Դ
ա
վթ

յա
նի

Լուսանկարը՝ Սոս Դավթյանի
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անվտանգ

Բոլոր աշխատակիցներից, կապալառուներից եւ 
այցելուներից պահանջվում է ցանկացած միջավայրում 
(շինարարական հարթակներ /տեղամասեր, 
պահեստներ եւ այլն) կրել երկաթե առաջամասով, 
ներբանով, ոչ սայթաքուն տակացուով կոշիկներ: 

-

ԴԱՐՁՐԵՔ ՁԵՐ 
ԱՇԽԱՏԱՆՔԸ


